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Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen fremme lovforslag og
budsjettforslag som gir en løsning på de historiske pen-
sjonsutfordringene for ideelle aktører. Dette innebærer
en søknadsbasert ordning som inkluderer alle ideelle
aktører som har levert tjenester til det offentlige, inklu-
dert til lavere forvaltningsnivå, som har mottatt offent-
lige tilskudd til drift av tjenester som er
samfunnsnyttige, og som også omfatter andre tjeneste-
områder enn barnevernet og spesialisthelsetjenesten.
Skjæringspunktet for ordningen settes til 2020, samme
dato som ikrafttredelsestidspunktet for kompensa-
sjonsordningen.»

Komiteens merknader
K o m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  E l i s e  B j ø r n e b e k k- Wa a g e n ,  To r e
H a g e b a k k e n ,  I n g v i l d  K j e r k o l ,  Tu v a  M o f l a g
o g  Te l l e f  I n g e  M ø r l a n d ,  f r a  H ø y r e ,  To r i l l
E i d s h e i m ,  A s t r i d  N ø k l e b y e  H e i b e r g ,  E r l e n d
L a r s e n  o g  S v e i n u n g  S t e n s l a n d ,  f r a  F r e m -

s k r i t t s p a r t i e t ,  S y l v i  L i s t h a u g  o g  I n g e l i n n
L o s s i u s - S k e i e ,  f r a  S e n t e r p a r t i e t ,  K j e r s t i
To p p e ,  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,
S h e i d a  S a n g t a r a s h ,  f r a  Ve n s t r e ,  C a r l - E r i k
G r i m s t a d ,  o g  f r a  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i ,
l e d e r e n  G e i r  J ø r g e n  B e k k e v o l d , mener at en
sterk sivil sektor er en styrke for det norske samfunnet.
Det er bred enighet om at den ideelle sektorens andel av
drift av tjenester i helse- og omsorgssektoren skal øke.

K o m i t e e n  viser til at Hippe-utvalget anbefalte at
staten bør kompensere pensjonskostnader for ideelle
virksomheter som leverer eller har levert lovpålagte
barnevernstjenester og spesialisthelsetjenester som sta-
ten nå er ansvarlig for. Det kan også bli aktuelt å finne
løsninger i andre bransjer og tjenesteområder som leve-
rer tjenester etter avtale med staten. 

K o m i t e e n  viser til at historiske pensjonskostna-
der er fremtidige kostnader knyttet til tidligere opptjen-
te pensjonsrettigheter i offentlig tjenestepensjonsord-
ning, som forfaller til betaling etter at opptjeningen er
avsluttet. Fra 1970-tallet var det gjengs oppfatning at
lønns- og pensjonsordningene for ansatte i ideelle virk-
somheter som leverer helse- og sosialtjenester til det of-
fentlige, skulle være tilnærmet like de som gjelder for
ansatte i offentlig tjeneste. Mange ideelle virksomheter
innenfor disse tjenestene har derfor hatt offentlige tje-
nestepensjonsordninger for sine ansatte, hovedsakelig i
KLP.

K o m i t e e n  viser det at det ble foreslått 30 mill.
kroner i budsjettet til 2019 til en tilskuddsordning for
dekning av ideelle og enkelte andre virksomheters his-
toriske pensjonskostnader knyttet til offentlig tjeneste-
pensjonsordning. Gjennom budsjettavtalen mellom
regjeringspartiene og Kristelig Folkeparti ble budsjettet
styrket med ytterligere 18 mill. kroner.
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K o m i t e e n  viser til at Stortinget ved behandling
av Prop. 1 S (2017–2018) vedtok at det må arbeides vide-
re med innretningen på kompensasjonen før Stortinget
vedtar en slik tilskuddsordning, jf. Innst. 2 S (2017–
2018). Lovforslag ble ikke fremmet til behandling i vår-
sesjonen 2018. Årsaken var stor usikkerhet knyttet til
om man ville rekke å utbetale tilskudd av betydning i
2018.

K o m i t e e n  er kjent med at det potensielle omfan-
get av historiske pensjonskostnader for alle ideelle aktø-
rer som har levert tjenester til det offentlige, ikke er
kjent og må utredes før eventuelle forslag fremmes.
Utredningsbehovet er omfattende. Det vil være nødven-
dig å kartlegge hvilke typer tjenester ideelle har levert til
det offentlige siden 1970-tallet, hvilke virksomheter
som har offentlig tjenestepensjonsordning, i hvilken
grad det offentlige har stilt krav til pensjonsordning
overfor private, hvilke avtaler de har hatt, og hvordan
kostnadene er dekket frem til i dag. Kommersielle virk-
somheter i samme situasjon som ideelle må også kart-
legges.

K o m i t e e n  vil at de ideelle aktørene på helse- og
velferdsfeltet skal ha stabile og forutsigbare vilkår. Det
er plass til flere ideelle aktører innenfor flere omsorgs-
områder. 

K o m i t e e n  viser til at det er enighet om å utrede
de økonomiske konsekvensene av å dekke ideelle orga-
nisasjoners historiske pensjonskostnader for kommu-
nal og fylkeskommunal sektor. Utredningen skal også
se på om dekningen bør skje gjennom å utvide den søk-
nadsbaserte tilskuddsordningen som det i budsjettavta-
len for 2019 ble enighet om å etablere.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
Ve n s t r e  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i , ser også at det
omfattende utredningsbehovet tilsier at regjering og
storting først bør ta stilling til et forslag om tilskudds-
ordning for leverandører av statlige spesialisthelsetje-
nester og barneverntjenester, for å unngå en potensiell
langvarig utsettelse av tilskudd innenfor disse sektore-
ne. En tilskuddsordning for leverandører av statlige spe-
sialisthelsetjenester og barneverntjenester vil eventuelt
senere kunne utvides til kommunal sektor og andre
statlige tjenesteområder. Det kan også være en fordel å
få etablert en tilskuddsordning og vunnet erfaringer
med administrasjonen av denne på et mer begrenset
område.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  H ø y -
r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  Ve n s t r e  o g  K r i s t e l i g
F o l k e p a r t i , mener kommunene bør vurdere å dekke
de historiske pensjonskostnadene til ideelle aktører
som har levert tjenester til kommunal sektor. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  mener at der-
som kommunene skal «vurdere å dekke de historiske
pensjonskostnadene til ideelle aktører som har levert
tjenester til kommunal sektor», må dette skje i form av
øremerkede statlige midler.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  vil understreke at regjeringen ikke har fulgt
opp Stortingets vedtak 126, gjort i forbindelse med Stor-
tingets behandling av Innst. 102 S (2016–2017), jf. Do-
kument 8:85 S (2015–2016): 

«Stortinget ber regjeringen fastslå et mål om vekst i
andelen av den samlede helse- og omsorgssektoren som
skal være organisert og drevet som ideell virksomhet, og
på egnet måte legge fram for Stortinget en plan med
kortsiktige og langsiktige tiltak for å oppnå dette.»

D i s s e  m e d l e m m e r  forutsetter at et slikt mål om
vekst i ideell sektor blir fastslått og lagt fram for Stortin-
get snarest og i løpet av første halvår 2019, sammen med
en samlet plan med kortsiktige og langsiktige tiltak for å
oppnå dette målet. 

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er kritikkverdig
at vedtaket ennå ikke er fulgt opp, at et mål om vekst
ikke er fastslått, og at regjeringen ikke har lagt fram en
samlet tiltaksplan slik Stortinget tydelig har vedtatt. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  fremmer følgende forslag: 

«Stortinget ber regjeringen utrede de økonomiske
konsekvensene av å dekke ideelles organisasjoners his-
toriske pensjonskostnader for kommunal og fylkes-
kommunal sektor og for ideelle aktører utenom
leverandører av statlige spesialisthelsetjenester og bar-
neverntjenester, og komme tilbake til Stortinget på eg-
net måte.»

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det potensielle
omfanget av historiske pensjonskostnader for alle ide-
elle aktører som har levert tjenester til det offentlige,
ikke er kjent. D i s s e  m e d l e m m e r  støtter derfor at
omfanget utredes før eventuelle forslag om dekning av
slike kostnader fremmes. Særlig gjelder dette ansvaret
til kommuner og fylkeskommuner, der det kan være va-
riasjon i grad av forpliktelse eller ulik bruk av ideelle ak-
tører. All den tid omfanget er ukjent, både når det
gjelder størrelsesorden og grader av forpliktelse, virker
det prematurt å kreve lovforslag og budsjettforslag, slik
representantforslaget legger opp til. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r -
t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  viser til at
Hippe-utvalget også slo fast følgende:
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«Den foreslåtte kompensasjonsordningen gjelder
bare for virksomheter som har levert tjenester til staten.
Det følger av rammene for mandatet. Utvalget vil likevel
påpeke at tilsvarende problemstillinger gjelder for virk-
somheter som leverer og har levert helse- og sosialtje-
nester til kommuner. Det vil også være virksomheter
som har leveranser til stat og kommuner innenfor
samme virksomhet og med samme pensjonsordning i
KLP.» 

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det haster å få til løs-
ninger for ideell sektor som yter tjenester på andre stat-
lige områder og i kommunal sektor. Det er uakseptabelt
om en slik utredning av en kommunal ordning nedprio-
riteres, og forskyves i tid. På denne bakgrunn mener
d i s s e  m e d l e m m e r  det er nødvendig med høy prio-
ritering av dette arbeidet, slik at en utvidelse av den søk-
nadsbaserte ordningen til kommunal sektor og andre
statlige tjenesteområder kan fremmes i statsbudsjettet
for 2020. 

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m -
m e r  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen fremme forslag i stats-
budsjettet for 2020 om en tilskuddsordning for dekning
av historiske pensjonskostnader som inkluderer alle
ideelle aktører som har levert tjenester til det offentlige,
inkludert til lavere forvaltningsnivå, som har mottatt
offentlige tilskudd til drift av tjenester som er sam-
funnsnyttige, og som også omfatter andre tjenesteom-
råder enn barnevernet og spesialisthelsetjenesten.» 

D i s s e  m e d l e m m e r  vil understreke at det i dag
er akkurat de samme problemstillingene for ideell sek-
tor som leverer tjenester til kommunene eller andre
statlige områder, som det er for dem med avtale innen
barnevern og helseforetak. D i s s e  m e d l e m m e r  me-
ner at det burde blitt fremmet forslag for hele sektoren
samlet og ikke avgrenset virkeområdet til kun å gjelde
visse statlige sektorer. Det vises også til at flere hørings-
uttalelser påpeker behovet for en løsning for ideell sek-
tor som har ytt/yter tjenester i kommunene, og
høringsuttalelse fra Frelsesarmeen, ASVL (Arbeidsgiver-
forening for Vekst- og attføringsbedrifter) og Virke om
at de ønsker at det også skal gis tilskudd til arbeidsmar-
kedstiltak, fordi disse har vært en del av offentlig tjenes-
teproduksjon. 

D i s s e  m e d l e m m e r  registrerer at det er enighet
om å utrede de økonomiske konsekvensene av å dekke
ideelles organisasjoners historiske pensjonskostnader

for kommunal og fylkeskommunal sektor. D i s s e
m e d l e m m e r  mener det trengs et tydelig politisk ved-
tak om å utvide den søknadsbaserte statlige tilskudds-
ordningen som det i budsjettavtalen for 2019 ble enig-
het om å etablere, til å dekke ideelle organisasjoners his-
toriske pensjonskostnader for kommunal og fylkes-
kommunal sektor og andre statlige områder. 

Forslag fra mindretall
Forslag fra Arbeiderpartiet:

Forslag 1

Stortinget ber regjeringen utrede de økonomiske
konsekvensene av å dekke ideelles organisasjoners his-
toriske pensjonskostnader for kommunal og fylkes-
kommunal sektor og for ideelle aktører utenom leve-
randører av statlige spesialisthelsetjenester og barne-
verntjenester og komme tilbake til Stortinget på egnet
måte.

Forslag fra Senterpartiet og Sosialistisk Venstreparti:

Forslag 2

Stortinget ber regjeringen fremme forslag i stats-
budsjettet for 2020 om en tilskuddsordning for dekning
av historiske pensjonskostnader som inkluderer alle
ideelle aktører som har levert tjenester til det offentlige,
inkludert til lavere forvaltningsnivå, som har mottatt of-
fentlige tilskudd til drift av tjenester som er samfunns-
nyttige, og som også omfatter andre tjenesteområder
enn barnevernet og spesialisthelsetjenesten.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene fra

Høyre, Fremskrittspartiet, Venstre og Kristelig Folke-
parti. 

K o m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til representantforslaget og råder Stortinget til å gjøre
følgende

v e d t a k :

Dokument 8:235 S (2017–2018) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Knut Arild Hareide,
Olaug V. Bollestad og Kjell Ingolf Ropstad om ideelle ak-
tørers historiske pensjonsutgifter – vedtas ikke.

Oslo, i helse- og omsorgskomiteen, den 5. februar 2019

Geir Jørgen Bekkevold Erlend Larsen 
leder ordfører
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Vedlegg

Brev fra Helse- og omsorgsdepartementet v/statsråd Bent Høie til helse- og omsorgskomiteen, 
datert 23. august 2018

Dokument 8:235 S (2017-2018) - Representantforslag 
om ideelle aktørers historiske pensjonsutgifter

Jeg viser til brev fra helse- og omsorgskomiteen av
21. juni 2018, vedlagt dokument 8:235 S (2017–2018).
Helse- og omsorgskomiteen ber om min uttalelse til re-
presentantforslaget fra stortingsrepresentantene Knut
Arild Hareide, Olaug V. Bollestad og Kjell Ingolf Ropstad.

Forslaget er som følger:

"Stortinget ber regjeringen fremme lovforslag og bud-
sjettforslag som gir en løsning på de historiske pensjonsut-
fordringene for ideelle aktører. Dette innebærer en
søknadsbasert ordning som inkluderer alle ideelle aktø-
rer som har levert tjenester til det offentlige, inkludert til
lavere forvaltningsnivå, som har mottatt offentlige til-
skudd til drift av tjenester som er samfunnsnyttige, og som
også omfatter andre tjenesteområder enn barnevernet og
spesialisthelsetjenesten. Skjæringspunktet for ordningen
settes til 2020, samme dato som ikrafttredelsestidspunktet
for kompensasjonsordningen".

Hippeutvalget utredet i NOU 2016:12 rimeligheten
av kompensasjon for historiske pensjonskostnader
knyttet til offentlig tjenestepensjonsordning for ideelle
og enkelte andre virksomheter som har levert helse- og
sosialtjenester til staten. I Prop. 1 S (2017-2018) foreslo
regjeringen å innføre en tilskuddsordning. Forslag til
lov og forskrift om en søknadsbasert tilskuddsordning
ble sendt på høring 12. oktober 2017, med sikte på
fremleggelse for Stortinget våren 2018. 

Ved behandlingen av budsjettet mente et flertall at
innretningen på kompensasjonen måtte arbeides vide-
re med før Stortinget vedtok en slik tilskuddsordning og
at ordningen derfor ikke kunne besluttes. Lovforslag ble
likevel ikke fremmet til behandling i vårsesjonen 2018
på grunn av stor usikkerhet knyttet til om man i praksis
ville rekke å utbetale tilskudd av betydning i 2018.

Regjeringen har med forslaget i statsbudsjettet og
høring av forslag til lov og forskrift fulgt opp Hippe-ut-
valgets anbefalte virkeområde for tilskuddsordningen.
Utvalget fant at offentlige myndigheter fra 1970-tallet
hadde forventninger til at leverandører av lovpålagte
spesialisthelsetjenester og statlige barneverntjenester
burde ha offentlig tjenestepensjonsordning, og at til-
skudd til disse var rimelig. Utvalget fant ikke grunnlag
for at det hadde vært en slik omforent forståelse på an-
dre områder innen helse- og sosialtjenester levert til stat
eller fylkeskommune. 

Forslaget i Dok 8 S:235 S (2017–2018) bygger videre
på regjeringens forslag til tilskuddsordning i den for-

stand at virkeområdet foreslås utvidet til å inkludere "al-
le ideelle aktører som har levert tjenester til det offentli-
ge, inkludert til lavere forvaltningsnivå, som har mottatt
offentlige tilskudd til drift av tjenester som er samfunns-
nyttige, og som også omfatter andre tjenesteområder
enn barnevernet og spesialisthelsetjenesten".

Det potensielle omfanget av historiske pensjons-
kostnader for alle ideelle aktører som har levert tjenes-
ter til det offentlige er ikke kjent og må utredes før even-
tuelle forslag fremmes. Utredningsbehovet er omfatten-
de. Det vil være nødvendig å kartlegge hvilke typer tje-
nester ideelle har levert til det offentlige siden 1970-tal-
let, hvilke virksomheter som har offentlig
tjenestepensjonsordning, i hvilken grad det offentlige
har stilt krav til pensjonsordning overfor private, hvilke
avtaler de har hatt og hvordan kostnadene er dekket
frem til i dag. Kommersielle virksomheter i samme situ-
asjon som ideelle må også kartlegges.

Det omfattende utredningsbehovet tilsier at regje-
ring og Storting først bør ta stilling til et forslag om til-
skuddsordning for leverandører av statlige spesialisthel-
setjenester og barneverntjenester, for å unngå en poten-
siell langvarig utsettelse av tilskudd innenfor disse sek-
torene. En tilskuddsordning for leverandører av statlige
spesialisthelsetjenester og barneverntjenester vil even-
tuelt senere kunne utvides til kommunal sektor og an-
dre statlige tjenesteområder. Det kan også være en for-
del å få etablert en tilskuddsordning og vunnet erfarin-
ger med administrasjonen av denne på et mer begrenset
område.

Regjeringen har derfor til hensikt å fremme forslag
til tilskuddsordning for leverandører av statlige spesia-
listhelsetjenester og barneverntjenester i statsbudsjet-
tet for 2019, samtidig med fremleggelse av forslag til lov-
regulering.

Utvalget mente primært at opptjeningstid frem til
utgangen av 2009 bør inngå i kompensasjonsordnin-
gen, men åpnet samtidig for at både administrative og
politiske hensyn kunne tilsi at opptjeningstiden frem til
kompensasjonsordningen trer i kraft også bør inngå.
Departementets forslag i statsbudsjettet for 2018 var ba-
sert på utvalgets primære anbefalinger. De administrati-
ve engangskostnadene knyttet til å føre opptjeningstid
tilbake i tid vil være betydelige i oppstartsfasen, men ut-
gjør kun en forholdsmessig liten del av de totale kostna-
dene.

Fastsettelse av skjæringstidspunkt for opptjenings-
tid i tilskuddssordningen vil få betydelige økonomiske
konsekvenser i årene frem mot 2100. Regjeringen vil i
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statsbudsjettet for 2019 legge frem oppdaterte anslag
for økonomiske konsekvenser av ulike skjæringstids-
punkter for opptjening i en tilskuddsordning. Dette til-
sier at forslaget om skjæringstidspunkt i 2020 bør drøf-
tes i forbindelse med behandlingen av statsbudsjettet.
Det er nå for tidlig å legge til grunn at kostnadene ved til-
skuddsordningen vil være vesentlig lavere enn det de-
partementet og utvalget har lagt til grunn tidligere.

Jeg deler oppfatningen om at det er naturlig å forstå
ESAs vedtak om godkjenning av det notifiserte forslaget
til tilskuddsordning av 7. februar 2018 slik at også andre
tjenester som er basert på solidaritet og finansiert av of-
fentlige budsjetter uten noe mer enn marginal egenbe-
taling, heller ikke er tjenester som berøres av statsstøt-
tereglene i EØS. Dersom virkeområdet for tilskuddsord-
ningen skulle utvides, ser jeg likevel at det kan være hen-
siktsmessig å oppnå rettslig sikkerhet for at de aktuelle
tjenestene ikke omfattes av statsstøttereglene og regle-
ne om tilbakekreving. Det er bare notifisering til ESA
som kan gi slik rettslig sikkerhet.

I departementets forslag til tilskuddsordning sendt
på høring 12. oktober 2017, legges det opp til at søkerne
skal gi dokumentasjon i forbindelse med vedtak om til-
skudd. Virksomheten får deretter løpende kompensa-
sjon. Noe av formålet med å foreslå lovregulering var
nettopp å unngå at det må fattes nye vedtak om tilskudd
med tilhørende dokumentasjonskrav hvert år. I tråd
med ordinær tilskuddsforvaltning, må virksomhetene
kunne dokumentere at vilkår for utbetaling mv. er opp-
fylt når tilskuddsforvalteren ber om dette.
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